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Hem fet aquest número: 

Joan Rai 
Pep Terrassa 
Jaume Fuster 
Paco Galiàn 

Sebastià Ferrer 
Miquel Ferragut 

Llucià Rinyon 
Isidor Rodríguez 
Andreu Genovart 

Miquel Lliteres 
Berta liesegang 

Nicolau Pons 

Cap Vermell , 
ofereix les seves planes 
per a difondre 
qualsevol opinió, 
notícia o xafardeig 
que que volgueu fer. 

Si teniu res a dir 
dels comentaris 
publicats, teniu a la 
vostra disposició les 
planes d'opinió i 
cartes al director 

' 

Dipòsit legal 
1197/80 

Imprès a 
Blanc i Llis 
Cala Rajada 

Editorial 2 

Portal et 

No assistírem a la reunió que l'Associació Hotelera Cales de Capdepera va niantenir, 
recentment, amb representants de tots els partits polítics i, per tant, parlam a partir de les 
referències aparegudes a distints mitjans de comunicació i de la versió personal i subjectiva 
d'alguns assistents. Amb tot, aquestes distintes versions presenten tons molt coincidents que, 
per això mateix, els fan altament fiables. 

De l'Associació Hotelera no en direm res que posi en dubte la seva vocació de servei al 
coHectiu que representa ni la seva capacitat de convocatòria. Ignasi Esteve, des de la 
presidència, hamost:Itlt dots innates per a l'organització de tota mena d'aconteixements adreçats 
a potenciar la imatge de la zona, és un comunicador eficaç, i volem creure que també és un bon 
gestor, i, a més, ha sabut traslladara l'opinió pública els problemes que pateix el "sector", gairebé 
sempre per culpa dels demés. 

A la reunió a què ens referim, sempre segons les referències que ens han arribat, el "sector" 
va fer quadrar els representants polítics del poble, els llegí la cartilla i els pegà una estirada 
d'orelles, i tot això amb el to paternalista que caracteritza no ja l'associació local sinó el "sector" 
sencer~ Ens ho han dit tantes vegades que és gràcies al "sector" que els mallorquins hem tret 
faves d'olla i menjam calent cada dia que hem acabat acceptant-ho gairebé sesne dissensions. 
S'han acostumat a tenir la paella pel mànec i qualsevol els la lleva de les mans. 

"És hora que els polítics deixin de banda les seves diferències i es posin a fer feina pel 
poble" . D'aquesta sola afirmació, feta per representants dels "sector'', publicada a la premsa i 
no desmentida, en podem treure algunes conclusions. En primer lloc, podem inferir que entenen 
el legítim joc polític de la discrepància i de les alternatives, cosa que permetria entreveure certes 
pr;eferències per formes de govern de signe autoritari. Ho deim amb rontunditat, però estam 
convençuts que la procripció de les "diferències" no és realment sentida i constitueix, més aviat, 
un excés verbal poc meditat. D'altra banda, aquesta exigència que ja "és hora que els polítics es 
posin afer feina pel poble", pressuposa que fins ara no n'hanfeta. Independentment de qui hagi 
governat en cada moment, aquesta no és, tampoc, una opinió acceptable. En la majoria de casos, 
els regidors fan una feina tan discutible com valgueu des del punt de vista polític, però més que 
acceptable quant al volum de treball i dedicació, i en no poques ocasions la seva esdevé una tasca 
totalment desinteressada, altruïsta fins i tot, amb el "sector" -com no?- com a principal 
beneficiari. 

Si el turisme és la mamella de la qual en mamam tots, com no ens deixen oblidar, tots hem 
d'assumir la quota de responsabilitat que ens correspon per tal que no deixi de donar llet. I alguna 
en deu tenir el "sector", de responsabilitat, o no? És a dir, si a algú li han vomitat tres o quatre 
vegades dins l'entrada de ca seva (en coneixem casos amb nosm i llinatges) i han hagut de fregar 
les vomitades i tirar lleixiu per llevar la pudí cia, o si no ha pogut clucar un ull de tot l'estiu, o si 
ha hagut de renunciar a la platja de tota la vida, o si ha vist cremar una part dels seus imposts 
enfocsartificialscxclusivamentperaturistes ... aquis'had'adreçareldamnificat? A l'Ajuntament? 
A l'Associació Hotelera Cales de Capdepera? A Médicos Sin Fronteras? A la ONU? 

Està bé que ara, de sobte, el "sector" vulgui un turisme idíHic, a un poble idíHic, amb uns 
serveis idil·lics. Nosaltres també ens hi apuntam. Però, no ho oblidem, els turistes els duen ells, 
el poble el malmeten ells i els serveis els coHapsen ells. Per tant, l'Arcàdia somiada convé que 
la pa&nin també ells. Al cap i a la fi , la tallada grossa dels beneficis se l'enduen ells. És a dir, el 
"sector". 
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Plaça 
des 

Sit¡jar 

Pluges 
Amb timidesa, aquest mes de 

setembre han arribat les primeres 
pluges. D'aquest temps de tempestes, 
el denou més important va s~r la 
caiguda d'un llamp en una casa de Sa 
Font de Sa Cala, propietat d'uns 
alemanys, que provocà un incendi. Les 
pluges, en canvi, fins a hores d'ara han 
estat moderades, i han pecat més per 
defecte que per excés. Tot això després 
de patir un estiu molt calorós, que qui 
més qui manco frissava que acabàs . 

Curs 
El curs escolar 1999-2000, tant 

a l'lES de Capdepera, com als col·legis 
dc s'Auba i de s'Alzinar, han començat 
amb total normalitat, cosa sempre 
d'agrair. No hi ha hagut incidents 
significatius i la incorporació dels 
professorat s'ha realitat d'acord al que 
estava previst. Com a dada destacable 
s'ha de ressenyar l'augment de matri
cula a les escoles de primària, que ha 
obligat a desdoblar alguns cursos i que 
fa cobrar força la idea de la necessitat 
d'un nou centre escolar. Aquest 
augm~nt, també, ha suposat l'augment 
del nombre de professors, cosa que ha 

de redundar en una millora de la qualitat 
de l'ensenyament. 

Plenari 
Els partits de l'oposició 

aconseguiren que el batle, JoanPascual, 
convocàs un ple extraordinari, que se 
celebrà el passat 13 de setembre, amb 
wt únic tema a l'ordre del dia: manifes
tar el rebuig de l'Ajuntament a l'atac 
patit per l'editor de "Faxdepera", Antoni 
Palmer. PP, ES GRUP i PSM 
criticaren, enmig d'un clima crispat, 
l'actitud d'U CAP, pel silenci mantingut 
a propòsit d'aquest desgradabvle 
assumpte . Finalment, s'aprovà 
conjuntament una declaració de l'equip 
de govern, rebutjant la violència, però 
la majoria municipal es negà a signar la 
proposta de l'oposició que incloïa 
l'adhesió a la labor informativa de 
"Fabio". 

CD 
Un projete llargament gestat ha 

vist la llum. Es tracta del CD interactiu 
"L'amor de les tres taronges", en el qual 
hanparticipatunbongrapatdegabellins. 
La direcció, documentació i coordinació 
d'aquest projecte ha estat a càrrec de 
Pere Cartada, la música és de Berta 
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Liesegang i en la gravació de les veus 
dels personatges hi ha pres part el grup 
de teatre "Es Mussol" . Carme Planells 
ha col·laborat en l'apartat 
d'assessorament lingüístic. 

Es tracta, al capdavall, de 
l'adaptació d'una coneguda rondalla 
mallorquina a les noves tecnologies, 
dirigida a petits i grans, i que permet, a 
més de conèixer el text d'aquest conte, 
en forma animada, permet realitzar 
vuitjocs diferents, conèixer la biografia 
de l'autor i la seva obra, i un vocabulari 
amb més de 3 50 paraules i expressions. 

L'editor, "Bloc Media", que ha 
comptat amb el suport del Govern de 
les Illes Balears, del Consell Insular de 
Mallorca i de "Sa Nostra", té en projecte 
la realització de versions de més 
rondalles, en el futur. 

Policies 
Ha saltat a l'opinió pública 

l'enfrontament existent en el si de la 
Policia Local, concretament entre el 
sergent Nogales i un grup de policies. 
Sense entrar a valorar les causes del 
malestar existent ni les responsabilitats 
que corresponen a cadascuna de les 
parts enfrontades , miram amb 
preocupació que un cos que ha de 
vetlar per la nostra seguretat no gaudeixi 
de l'estabilitat intma imprescindible. El 
mal, segons sabem, ve d'enrere i els 
responsables polítics, en cap moment, 
no han estat a l'altura de les 
circumstàncies ni han sabut evitar que 
el problema s'enverinàs . Ara, per fi, 
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sembla que s'ha iniciat una mediació 
tant del batle, Joan Pascual, com del 
regidor d'interior, Ferran Peñ~l~e.r~ 
per mirar d'acostar les parts en ht1g1 1 
evitar mesures traumàtiques. 

Barca 
L' "Aguilica II", seguint el 

degoteig que des d'anys ençà ha patit 
la nostra flota pesquera, és el darrer 
"bou" que ha deixat el port de Cala 
Rajada. En aquest cas, per passar a 
Palma. Un moll com el nostre, que 
arribà a comptar amb dotze barques 
d'aquest tipus, deicades a la. pesca 
d'arrossegament, s'ha quedat amb 
només tres unitats : "Pranbar", "Cala 
Dent" i "Joven Mirmer" . Disminució 
de les captures, restriccions d'horaris 
i, per tant, manca de rendibilitat, han 
duit a aquesta situació de precarietat, 
en una flota que arribà a ser la segona 
de les Balears. 

Mortunadament, la situació de 
la flota artesanal, els nostres "llaüts", 
no és la mateixa, ja que aquesta ha · 
assolit un alt grau d'estabilitat. 

Assemblea 
El PSM-EN celebrà asemblea 

general, oberta a militants i 
simpatitzants, el dia 1 d'octubre. L'acte 
es desenvolupà a la seu de l'associació 
de veïns "Es Faralló" i en ell s'hi 
presentare~ els nous òrgans de 
direcció del partit, a nivell local, s'hi 
valoraren els resultats de les passades 
eleccions i es va fer im balanç de la 
situació política actual. A més, i com 
a punt més important, s'escoltaren les 
idees i suggeriments dels assistents. 

Bombers 
Aquesta deu ser la bonanotícial 

del mes: el Consell Insular de Mallor
ca ha decidit mantenir obert durant tot 
l'any el parc de bombers d'Artà, situat 
devora ses Pesqueres. Aquesta era 
una vella aspiració de tots els municipis 
de la comarca, i afecta molt 
especialment a Capdepera, per esser 
el nucli més allunyat del parc de 

Manacor, fins ara l'únic en servei 
durant l'hivern. 

Be arn 
Si sou aficionats a escriure i 

voleu participar a la tercera edició del 
premi de narrativa BEARN 1999, 
organitzat per l'Ajuntament de 
Binissalem i Di7 Edició, podeu enviar 
els vostres treballs fms al 15 de 
novembre, al carrer Concepció, 7, 
07350 Binissalem. El premi és 
d'l.OOO.OOO de pessetes i les obres 
han de tenir una extensió d'entre 75 i 
I 50 folis. 

Banda 
Membres de la 

banda de ¡··música de 
Capdepera visitaren les 
escoles,oferint una 
audició als estudiants de 
s'Auba i s'Alzinar.Els 
components de la ban
da arribaren sonant a 
les escoles, convidant 
els nins i nines al petit 
concert en el qual els 
intèrprets presentaren 
el seu instrument i 

lJ tJ 
sonaren una cançò 
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coneguda. 
La idea és convidar els 

estudiants d'educació primària a les 
classes de música organitzades per 
l'Ajuntament i la pròpia Banda. 

La iniciativa resultà molt 
interessant i agradà molt a mestres i 
alumnes, inclús es parlà de tornar a 
fer una nova audició al llarg del present 
curs. 

Logo 
El passat 24 de setembre, el 

jurat qualificador nomenat a l'efecte, 
va triar el logotip que ha de constituir 
la referència iconogràfica del 700è. 
aniversari de la fundació de 
Capdepera. És el que publicam a la 
nostra portada, en versió blanc i negre, 
tot i que n'existeix, naturalment, la 
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versió en color. Es presentaren trenta
cinc obres, amb un nivell de qualitat 
molt variat, d'entre les quals n'hi havia 
algunes que destacaven pel seu grau 
de ressolució, altament professional. 
El guanyador ha estat l'artista Héctor 
Hugo Isaurralde, un dissenyador 
argentí amb domicili a Palma. La 
seva obra se'ns farà molt familiar al 
llarg de l'any que ve. 

Fems 
Davant la imminència del 

venciment de la concessió de recollida 
de fems a l'empresa que fms ara se 
n'ha encarregat, Rebalin1, 

l'Ajuntament comença a moure fils 
de cara a la nova concessió. Així, el 
passat 20 de setembre, el regidor 
Climent Alzina va mantenir una re
unió amb represetants de les 
associacions de veïnats i d'altres 
col·lectius ciutadans, per tal de recollir 
suggeriments que puguin esser 
incorporats ala plec de condicions i 
que contribueixin a millorar el servei. 
Segurament, les peticions més 
interessants que se li plantejaren foren 
les referides a tornar a la recollida 
domiciliària i a la supressió de 
contenidors sempre que això sigui 
possible. 
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~ar:xa pel tren_ de 
Com s'havia anunciat profusament, el 

passat diumenge dia 25 de setembre, va tenir 
lloc la Segona Marxa pel Tren de Llevant, amb 
lleugeres variacions respecte de la primera 
edició. Així, aquesta vegada, w1a de les sortides 
oficials va ser des de Cala Rajada, mentre que 
una segona columna va partir dc Petra, amb 
Sant Llorenç com a punt de trobada. 

Els marxaires locals sortiren del bar "Es 
Llagost" devers les 8'15 hores del matí, després 
d'una xocolatada amb ensaïmada oferida pels 
propietaris del local. Aquest primer grup 
l'integraven unes trenta persones, que arribaren 
a Capdepera, on els esperava un altre grup de 
gent semblant i "Els que no vol ningú", amb la 
seva música. Com l'any passat, el més emotiu 
de la marxa va ser l'arribada dels marxaires 
gabellins a Artà, enmig de l'aplaudiment del 
nombrosíssim grup d'artanencs congretats al 
costat de l'estació, així com les paraules de 
benvinguda del batle Montserrat Santandreu. 

Tot seguit, pel traçat de les vies del tren, 
la gent es va anar dispersant i ·afegint-se o 
abandonant la seva caminada d'acord a les 
pròpies forces. N'hi hagué que feren un o dos 
trams, i fins i tot hi hagué qui caminà de Cala 
Rajada a Sant Llorenç. Aquells que es veiren 
obligats a desistir en algun punt del recorregut, 
comptaren amb autobusos per tomar als seus 
punts d'origen.En aquest poble, junt amb els 
marxaires procedents de Petra i Manacor, es 
varen poder degustar sopes mallorquines o pa 
amb botifarró, i fruita, pel preu de 500 pessetes. 
D'altra banda, les actuacions musicals ompliren 
bona part del capvespre i així es va poder 
gaudir de la participació de Biel Majoral, Sa 
Rual, Antònia F anti S uso Rexach, entre d'altres. 
Nombrosos polítics se sumaren al fi de festa (hi 
poguérem veure Eberhard Groske, Maria 
Antònia Vadell, Cecili Buele, etc.), i s'hi sUfilafen 
els baties de la comarca, tret del nostre, qui, 
segons sembla, no hi prengué part degut a algun 
compromís ineludible. El representà el regidor 
Climent Alzina. 

s 

Lle-va:n..t 

Donada la predisposició i sensibilitat de les noves larecuperaciód'unmitjàimprescindibleperaladescongestió 
autoritats autonòmiques respecte del transport públic, amb de les nostres carreteres. A més, la marxa del 26 de 
el tren com a mitjà a potenciar, aquesta marxa d'enguany, setembre incorporà, ja de manera inconfusible, la petició 
i les que es puguin fer en el futur, més que reivindicatives que la línia de Manacor arribi fins a Cala Rajada. 
hauran d'esser qualificades de festives i de celebració per 
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lV:la_r~a.. pel tre11~ 
ma_r~a, pel futur. 

"He creat un artilugi que solucionarà els problemes 
de mobilitat de la nostra societat. Però té un inconvenient: 
només a Espanya cada any matarà unes 1 O. 000 persones 
i unes 35 .000 més quedaran greument ferides" . Algú creu 
que aquest inventor podria patentar el seu artilugi en algun 
racó del món? No podria, efectivament, perquè aquest 

artefacte va ser patentat 
fa 108 anys: el cotxe amb 
motor d'explossió. 

En aquests 
moments l'automòbil do
mina de manera abru
madora l'imperi del 
transport a tot el inón i 
d'una manera encara 
més intensa a les 
Balears . La 
concentració de cotxes 
a les nostres illes bat tots 
els rècords. La nostra 
comunitat té el doble de 
cotxes que la mitjana 

espanyola i que l'alemanya. Les Balears tenen més de 900 
cotxes per cada 1.000 habitants. La mitjana espanyola és 
de 400 i l'alt;:manya de 500. 

Lluny de voler solucionar aquest problema, l'anterior 
govern de les Illes Balears, amb Jaúme Matas al capdavant, 
veia en la construcció d'autopistes la clau del futur. Això no 
hagués fet més que augmentar encara més el nostre 
excessiu, desproporcionat i demencial parc automobilístic. 
Però els nous governants sorgits de les darreres eleccions 
pensen d'una manera molt diferent. A tan sols dos mesos 
de la seva arribada al poder ja han anunciat que l'any que 
ve s'iniciaran les obres de la línia de tren Palma-Manacor. 
Una decisió que aplaudim i recolzam, no tan sols nosaltres 
sinó tota la comarca del Llevant. 

Ara fa un any, mallorquins d'aquesta comarca i 
d'arreu de l'illa, més de 1.500, caminàrem per reivindicar el 
retorn del tren. Enguany hi hem tomat. El passat diumenge, 
26 de setembre, celebràrem la decisió del nou govern 
balear de fer tomar el tren de Llevant. Però, també, 
continuàrem la nostra reiVindicació. No volem que Manacor 
sigui la darrera estació.Volem que el tren arribi a Artà i 
Cala Rajada, els pobles d'on sorgiren les primeres veus 
reclamant el retorn del tren. Volem que passi per Son 
Servera, Son Carrió i Sant Llorenç, on la "revolta del tren" 

trobà tot el suport per convertir aquella manifestació en un 
èxit. Enguany cridàrem encara més fort perquè la gent que 
caminà per damunt les vies fou molta més. Hi tomàrem 
amb ànims renovats, amb ganes depassar un dia inoblidable, 
tot esperant que els nous governants ens tomassin escol
tar. Volíem que vessin que van en la direcció correcta. 
Tant, que no volem que s'aturi a Manacor. El tren no tan 
sols transportarà gent cap al Llevant, enllà on arribi el tren 
del Llevant també s'hi transmetrà una idea renovada de 
Mallorca. 

El futur no està a continuar la depredació del 
territori . El futur està a cuidar i millorar el que ja tenim. Un 
grup de científics britànics acaba de fer públic un estudi 
segons el qual d'aquí a 50 anys (només 50!) la temperatura 
de Mallorca, durant l'estiu, podrà pujar per damunt dels 40° 
i les nostres platges hauran desaparegut per la pujada del 
nivell de la mar. El turisme a Mallorca desapareixerà i amb 
ell el nostre principal mitjà de subsistència. Un dels primers 
causants de l'escalfament global del planeta és el cotxe. 
Així les coses, ens podem permetre no fer res? 

"He inventat un'artilugi que quasi no contamina, que 
solucionarà el problema de la mobilitat dc la nostra comunitat. 
A més, el seu grau de sinistralitat és 190 vegades menor 
que el del cotxe i serà dels mitjans de transport que menys 
contaminarà". Aquest artilugi va ser patentat fa 229 anys 
i es diu tren. 

GOB-Joves de Llevant 

MUNICIPI DE CAPDEPERA 
COBRAMENT EN PERÍODE VOLUNTARI 

any 1999 

Imposts de bens immobles de natural essa urbana 
Imposts de bens immobles denaturalessa rústica 
Impost de vehicles de tracció mecànica 

Taxes-preus públics (fems, clavegueram, guals, taxis, cementeri i 
reserva vehicles de lloguer) 

Impost d'activitats econòmiques 

De l' 1 d'octubre al30 de novembre 
Oficines de recaptació de la plaça des Sitjar, 5 

Horari: 9:15 a 13:30 hores 
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Associacions 
de 

Veïns 

( 

La bona salut d'una societat la podem detectar, entre d'altres 
símptomes a través del seu grau de vertebració. La xarxa associativa, 
els nivells d'implicació i de participació, i el compromís politic i 
social dels ciutadans, com més complexos i rics siguin, millor. 

Avui, tots podem intetVenir en la realitat immediata, i no tan 
immediata, a través de nombrosos ntitjans, organismes i institucions 
que han nascut precisament, com una necessitat que sentim les 
persones de u·eballar a favor del nostre poble, del nostre país i del 
nostre món. Els partits polítics, a vegades injustament 
desprestigiats. segueixen essent e.ls òrgans de participació natural 
en els afers públics. Però. al sen costat, complementàriament hi 
trobam associacions de veïnats, ONG's grups culturals 
associacions esporti es i socials, col· lectius professionals i un 
llargclcètcra, que contribueixen extraordinàriament ala dinamització 
dc la vida dels nostres pobles i ciutats i, fins i tot a la millora de les 
condicions de vida de llocs llunyans que pateixen mancances de 
tot tipus. 

Com una primera instància capaç de vehicular les relacions 
entre responsables poU tics i ciutadans les associacions de veïnats 
hanvingutassumintwtpaperprimordialdesdel'advenimentdela 
democràcia. Coma interlocutorsprivilegiatsquesón hanfetarribar 
les seves reivindicacions i punts de Vista als seus representants i 
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han contribuït a la solució dels problemes que els afecten, a 
vegades des d'actituds combatives, capaces de posar baties i 
regidors contra les cordes. 

En el cas del nostre poble, fins al present, 
l'associacionisme veïnal s'ha articulat al voltant d' "Es Faralló" 
, "Son Moll" i "Font de Sa Cala", associacions que no s'han 
distingit precisament ni pel seu esperit de combat ni per la seva 
capacitat de reivindicació. En el seu origen, actuaren més com 
a societats mercantils que com a grups depressió, administrant 
uns quantiosos recursos econòmics provinents de l'explotació 
de les platges; recursos dels quals, en més d'una ocasió, se'n 
va fer un ús arbitrari. Un com perduda aquella mamella de les 
platges, "Es Faralló" ha sobreviscut com una associació 
esmaperduda, sense uns objectius clars i, el que és pitjor, 
totalment desvinculada dels problemes reals dels ciutadans. 
L'associació de "Sa Font de Sa Cala" no dóna senyals de vida, 
mentre que la de "SonMoll" es troba en un procés de reconversió 
cap als platejamentspropis d'aquesttipus de col·lectius. També 
coneixem l'existència de l'associació de "Canyamel", però no els 
seus objectius ni les seves estratègies. 

Al costat d'aquests grups, ara assistim esperançats al 
naixement de l'associació de veïns de Cala Rajada i ala gestació 
deies de Cala Gat i Capdepera. Aquest és un fet, com apuntàvem 
al princip~ que ha d'esser rebut amb satisfacció i com a senyal 
que aquest poble està assolint un punt satisfactori de salut 
social. A més d'encoratjar aquestes iniciatives, "Cap Vermell". 
com sempre ha fet, els ofereix les seves pàgines per tal que 
puguin fer arribar a l'opinió pública, la seva feina i les seves 
reivindicacions. 

dia 5, Melisa Beilfuss Adame, de Bruno i Luisa 
dia 9 , Joruis Knappertsbrusch, de Ralf i Martina 
dia 12, Alejandro Schweighofer Méndez, de Andreas i Ma del Carmen 
dia 15, Cristopher Femandez Muñoz, de Juan i Ma Rosaria 
dia 16, Cristina Marcias Tarifa, Juan i Inmaculada 
dial7, Alex Ruiz Arco, de António Jesús i Antónia Luisa 
dia 24, Marta Jiménez Mejias, de Juan Carlos i Mónica 
dia 26 Marina Arjona Ferruí.ndez, d'António i Julia Francisca 
dia 28, Esther Flaquer Gonzalez, de Miguel i Glóira 

Finats 
dia 5, Barbara Brunet Servera (1909) 
dia 6, Maria Morey melis ( 1913) 
dia 13, Catalina Forteza Bonnin (1906) 
dia 21, Joan Sansó Barceló (1914) 
dia23, WinnandNeunzig (1928) 

Noces 
dia 21, António Angel Sanchez Godoy amb Mrgalida Riutort Flaquer 
dia 28, Enrique Dominguez Mol amb Júlia F erer Carrió 
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opinió 

BGltec 
Molt s'ha parlat dc 1 ecotaxa. Una mLm d impost, que haurien de pagar 
ds nostres visitants i que es dedicaria a millorar els espais naturals i 
zones turístiques. Plantejat així, tant les critiques com els elogis cap a 
aquesta iniciativa tenen base i, alhora, poden serrefutables. 

Bé és cert que les nostres infraestructures pateixen una 
excessiva pressió, no oblidem que una bona part de l'any són usades pel 
doble o triple de població, per a la qual ha estat construïdes. A més, cal 
dir que tant el govern central com 1 'autonòmic, no han estat capaços de 
crear infrastructures consolidades i serveis 
eficaços i àgils, ben al contrari, sempre han 
anat darrere de la demanda. Només 
aspectes puntuals com l'aeroport i la presó 
(curiós), han anat pel davant de les 
necessitats. 

Davant la saturació i pressió 
turística (i urbanística), el nou govern 
progressista de les Illes Balears ha 
recuperat, i fet seva, una idea que s'havia 
insinuat des de la conselleria de Turisme sota el mandat del PP balear. 

La reacció de les diverses institucions i "opinadors" de la 
premsa ha estat d'allò més variada. Tant com la dels nostres visitants 
(n'hi ha que ja li han enviat, al govern, la seva apbrtació !). Evidentment, 
quasi tots els que comanden a les institucions insulars i autonòmiques 
s 'hi han posat a favor. I ho han fet, certament, pensant que aquesta 
comunitat i en tots els seus ciutadans, que han de suportar les despeses 
dels serveis que aprofiten els turistes de franc (no importa sortir de 
Capdepera perfer comptes: necessitam més policies, més neteja, més 
manteniment d'espais públics, més despeses socials .... que qualsevol 
municipi no turistic amb la mateixa població; a més, com que som un 
municipi "ric", rebem menys inversions que la resta). I per cobrir aquestes 
mancances i de donar solució a unes necessitats ambientals i de.millora 
dels espais turístics, res com inventar-se una nova font d'ingressos. 
Així planteja tno està molt malament 
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D'altre costat, tenim els hotelers, per més que n'hi ha que 
discrepen de les patronals, el Partit Popular i els de Madrid- una 
senyora des de Madrid, que és cosa de Turisme, ha dit que és com una 
aberració, això de la taxa, pròpia de països tercermundistes-, que posen 
en dubte la seva viabilitat i oportunitat. En un mercat tant competitiu 
com és el turistic, no és bo posar traves. A més, això que el Govern de 
les llles Balears tengui una font d'ingressos pròpia no està gaire ben 
vist Val: per què hem de posar traves als qui volem visitar-nos? Ja hi ha 
prou desavantatges amb la insularitat, com per posar -ne més. No oblidem 
que, ara, ens fan oi tants de "guiris", però pot ser demà els cercarem per 
davall de les pedres. 

Personahnent crec que això de la taxa és una conseqüència de 
lamentalitatmallorquina. Somincapaços 
de cercar solucions radicals (vull dir que 
curinelmalderel; que no sabem agafar 
el bou per les banyes, vaja!) als nostres 
problemes. Que l'antic Ministeri 
d'Educació no ens fa l'institut, idò 
nosaltres hi posam la meitat; que el 
Govern no ens fa la depuradora, 
tranquils, nosaltres ens la construïm; que 
la seguretat social no funciona així com 

cal, ens fem una assegurança privada i llestos! ... que hem de millorar les 
zones turistiques i les àrees naturals ... està clar!, crearem una taxa per 
als turistes o ja ho acabarem pagant nosaltres, tanmateix ja pagam més 
per l'aigua o per la recollida de fems. El que ningú s'ha plantejat, bé algú 
sí, però pocs, és que nosaltres pagam uns imposts, i molts! I amb ells 
s'han de cobrir certes necessitats: sanitat, educació, cultura ... medi 
ambient. 

Crec que falta valentia per a començar a exigir, a ser ciutadans 
de ple dret i oblidar -nos d'aquesta mentalitat submisa i servil. I ens falla 
a nivell personal i col·lectiu. S 'han presentats els nous pressuposts de 
l'Estat i una altra vegada tornen a ser humiliants, calculen 10.000 milions 
menys en inversions per a les llles Balears. Nosaltres bé, gràcies! Ara ja 
podem passar per l'ajuntament a pagar cívicament en el periode 
voluntari,i pel juny ja visitarem l'agència tributària ... No oblidi demanar 
els seu tom o fer la cita prèvia telefònicament! 

Tres i no res 
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~-------------------------------------------
Sr. Director: 
Els nostres polítics, posats a mostrar el barram, 

ho fan d'allò més. Jo no sóc pro-U CAP, ni massa molt ni 
massa poc. Més aviat no ho sóc gens. Ara bé, no puc 
deixar de comentar el que m'arribà del plenari convocat 
per pressió de l'oposició municipal arran d l'assumpte 
d'en Fabio. I ho faig. perquè creé que s'hauria de donar un 
toc d'atenció als demagogs que no dubten d'enrarir el cli
ma polític per tal de sotmetre a una certa tensió als seus 
rivals. 

Potser que el batle, i amb ell la resta d'equip de 
govern, haurien d'haver reaccionat més àgilment i rebutjar 
l'atemptat sofert per "Fabio". Potser hi haguÇ una manca 
de reflexos , potser sigui criticable la manca de 
posicionament oficial d'UCAP ... però d'aquí a qualificar 
UCAP de batasuneros hi ha un bon tram. 

És llastimós que el PP, Es Grup i el PSM 
aprofitassin aquesta qüestió per llançar una desqualficació 
desmesurada, i no vuU llevar gravetat al fet ni pos en 
dubte la necessitat d'una "estirada d'orelles" a l'equip de 
govern. A Capdepera, l'actual g{)vern municipal també 
podria ser reprovat per altres qüestions tan o més 
importants com la degradació ambiental socjaJ, turística 
o urbanística que patim da ant la qual hi ha una total 
inoperància quan no complióLat. Però aquí es tractava dc 
fer "política" petita, de fer mal, de una vegada trobada 
l'encletxa picar i picar per fer el forat més gros. I com 
que tot val, s'aniben a dir disbarats fruit d'una manca 
total de coneixement i mesura del que es diu. 

Valdria més que algú es pensàs dues vegades allò 
que pensa dir que mesuràs les comparacions fetes . Un 
ambient crispat; atacs personalitzats sense fonament, 
potser resulten rendibles a curt termini però més prest o 
més tard es tornen en contra. T n'hi ha una part d'oposició 
que, a manca d'oferir alternatives, aprofita aquests tipus 
d'esdeveniments per "marcar" diferències. 

Els nostres polítics han caigut, i no ara, en un 
parany: desqualificant-se els uns als altres, quan manquen 
altres arguments, oblidant la majoria de la població per 
tal de defensar o cercar desesperadament els vots clau 
que assegurin la cadira. i així no fan sinó tirar -se terra al 
damunt. 

F eis feina en oferir alternatives de gestió i idees, 
i deixeu de mostrar el llautó. 

Lla doner 

r 
Comunicat 

·de 
Veïns de Cala Gat 

Els veïns de Cala Gat sotasignants, en 
tràmit de legalització de l'Associació de Veïns 
de Cala Gat, davant les diferents informacions 
aparegudes vers el Sector n° 2 de Cala Gat, 
qualificat provisionalment, el dia 5 de maig de 
1999, com a zona forestal d'especial interès 
paisatgístic, volem manifestar: 

En primer lloc, l'acord amb la dita 
qualificació, orientada a aconseguir la major 
protecció possible de l'espai natural de Cala 
Gat, així com a dotar d'una nova falca verda 
emplaçada dins el ja extens i bigarrat casc urbà 
de Cala Rajada. 

En segon lloc, el desacord respecte de 
les al·legacions presentades pel consistori de 
Capdepera a aquesta decisió del Consell Insu
lar, en el sentit que únicament urbanitzant 
l'esmetnada zona 2 es podria dotar de serveis 
la resta d'assentaments de Cala Gat. 

En tercer lloc, el desconcert respecte a 
la asseveració que la densitat prevista és de 
150 habitants per a tot el sector, del qual encara 
no hi normes subsidiàries aprovades. 

Esperam que a l'hora de la decisió 
defintiva estengui en compte l'opinió dels veïns 
més properament afectats per aquesta 
qualificació. 

Cala Gat (Capdepera), 6 de setembre de 1999 

(segueixen 35 firmes) 



música 

Cites musicals 

L'altre dia una exalumna em va demanar si li 
podria facilitar algunes cites musicals perquè volia triar
ne una per encapçalar un treball. No és molt freqüent 
trobar cites I' eix temàtic de les quals sigui la música. Per 
això he pensat que podria interessar a qualcú tenir-ne a 
l'abast un petit aplec, que he agrupat en tres blocs 
diferenciats, segons el punt de vista en què varen ser 
inspirades o l'enfocament que l'autor les ha do1,1at. 

Cites des del punt de vista filosòfic: 

-La música és la revelació més alta de tota la 
filosofia. (L~dwig Van Beethoven). 

-Voleu saber si un regne està ben governat? Posau 
atenció a la música que allà es faci. (Confuci). 

-La música conté la llavor de totes les virtuds. 
(Luter). 

-La música ofereix ànima a l'univers, ales al 
pensament, vol a la imaginació, encant a la tristesa, alegria 
i vida a cada cosa. (Plató). 

-La música seria el llenguatge ideal de la filosofia 
si es pogués pensar en sons enlloc de pensar en 
paraules. (Hegel). 

-La música potser sigui l'exemple únic del què 
hauria pogut esser la comunicació de les ànimes, de no 
existir el llenguatge, la formació de les paraules, I' anàlisi 
de les idees. (Marcel Proust). 

-Sense música, la vida seria un error. (Friedrich 
Nietzsche). 
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-Després del silenci, el que més s'acosta a 
expressar l'inexpressable és la música. (Aldous Huxley). 

Cites des del punt de vista musical: 

-L'únic comentari vàlid sobre un fragment musi
cal és una altre fragment musical. (Igor Stravinsky). 

-La gent ha aprés a respectar massa la música; 
haurien d'aprendre a estimar-la. (Igor Stravinsky). 

-El virtuós no serveix a la música; se serveix d'ella. 
(Jean Cocteau). 

-La bona música és aquella que entra dins l'oïda 
amb facilitat i deixa la memòria amb dificultat. (Sir Thomas 
Beecham). 

-La música és la teva pròpia experiència, els teus 
pensaments, la teva saviesa. Si no la vius, no sortirà res 
del teu instrument. (Charlie Parker). 

-La música no és una cosa o l'altra. La majoria 
dels bons intèrprets deixen sentir tots els tipus de música 
en la seva música. (Bob Dylan). 

Cites llumorístiques i satíriques: 

-Als anglesos potser no els agradi la música, però 
els encanta absolutament el renou que fa. (Sir Thomas 
Beecham) . 

-Hi ha dues regles d'or per a una orquestra: 
començar plegats i acabar plegats . Al públic li importa un 
pebre el que passa al mig. (Sir Thomas Beecham). 

-Els francesos estan fets per compondre òperes, 
els italüms per cantar-les, els alemanys per tocar-les, els 
anglesos per escoltar-les i els americans per pagar-Ies. 
(Enrico Caruso). 

-Mai he entés perquè a les òperes deixen entrar 
els espectadors de les tres primeres files amb instruments 
.musicals. (Alfred Jarry). 

-Els músics són absurds . Sempre volen que hom 
tomi mut, precisament quan hom voldria quedar sord. 
(Oscar Wilde). 

-Sopar amb música és un doble insult: al cuiner i 
al violinista. (G. K. Chesterton). 



col·laboració 

"Cada avenç de la ftc¡¡ica e>.igeix, si allò que vol és produir 
un augmenti no una minva de la felicitat un augment 
correlatiu del seny. Hi ha hagut al lla¡g dels darrets cent 
cli1quanta anys un avenç deia tecnica sense precedents, i 
no hi ha cap indJd que el11'tme d'aquest avenç estiguj 
mklVant En omVÍ¡ el seny no ha avançat gens ni mica(. . .) 
Tremolam davant el pensamentdel'extermlnidelflome, 
però tremo/arno basta• 

(Bertrand Russell, Societat humana: 
ètkaipolítica, 1954) 

El tercer mil·lenni, entre molts d'altres 
aspectes,suposarà -i això ja s'està veient a les escorrialles 
d'aquest segle XX que ens ha tocat viure- un canvi 
d'actitud pel que fa a les relacions de l'home amb el 
medi ambient. La societat "postindustrial" s'haurà de 
plantejar, i molts de sectors ja ho estan fent, quin lloc ha 
d'ocupar l'home, en el futur, respecte de la naturalesa. I, 
per tant, aquest també haurà d'esser un tema de debat 
permanent d'aquesta secció, precisament perquè és un 
tema que s'està guanyant un lloc cada dia més rellevant 
en el si de la societat. 

8 descobriment de l'ecologisme com a doctrina, 
filosofia o ideologia, ens sembla relativament nou, tot i 
que Ernest Haeckel ja emprava el terme cap a 1866. 
Efectivamen~ han estat factors moderns els que han 
situat l'ecologisme en el centre de la nostra atenció. 
D'una banda, tenim que els problemes relacionats amb 
els recursos, deixalles i ·contaminació han ultrapassat 
l'abast local i existeix la creença que la degradació 
medioambiental ha assolit una dimensió mundial. En 
aquest sentit, fenomens com el de la disminució de la 
capa d'ozó, el desglaç de I'Antàrtida, la pluja àcida, 
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l'encalentiment de l'atmosfera o la desforestació, se 
senten com a propis a gairebé tots els racons de la Terra, 
si més no en els països industrialitzats. D'altra banda, 
l'ecologisme se'ns presenta, avui, no com un moviment 
que es preocupa de. denunciar aspectes parcials i 
puntuals dels problemeS medioambientals -que també 
ho fa- sinó que ve a dir que tals problemes els originen 
unes relacions polítiques, socials i econòmiques que 
permeten pràctiques insostenibles. Per tant, aquesta 
nova perspectiva, la dels ''verds", va més enllà dels 
símptomes superficials dels problemes i s'adreça a un 
futur sustentable, en comunió amb la resta de la naturalesa 
i amb un volum de població d'acord a la capacitat del 
medi ambient per a mantenir-la. 

La paraula naturalesa és prou ambígua com perquè 
se'n facin interpretacions més o menys interessades: 
conjunt de tot el que existeix, sotmès a unes regularitats, 
l'Univers, conjunt de les coses que existeixen sense la 
intervenció de l'home, tot el que ha estat creat... Pel que 
aquí interessa, però, ens haurem de referir a naturalesa 
com a sinònim de biosfera, això és, com a sistema 
organitzat d'ecosistemes . Biosfera: esfera de la vida, 
total de la biomassao material viu de la Terra; ecosistema: 
conjunt de poblacions d'éssers vius, al costat de factors 
no vius -abiòtics- associats, físicament constret en un 
espai determinat. 

Sistema organitzat equival a dir complexament 
estructurat. És cert que els organismes vius són discrets 
(discontinus, orgànicament individualitzats), però no 
viuen funcionalment amats sinó vinculats els uns als altres 
per una xarxa de relacions molt complexa: formen 
sistemes, ecosistemes, precisament. El bosc, el riu, la 
mar, el llac, formen tants d'altres ecosistemes: n'existeixen 
devers trenta tipus bàsics integrats per elements biològics 
(la biocenosi o comunitat d'organismes) i ñsics (biòtop, 
o escenari de la vida, espai ocupat per una biocenosi). 

Ja em perdonareu l'abús terminològic, que jo 
mateix desconeixia majoritàriament, però m'ha semblat 
oportú fer-hi una aproximació per tal de saber de què 
estam parlant. 

Vivim en aquest espai que és la biosfera, que s'ha 
creat al llarg de cinc mil milions d'anys, miljançant 
processos geològics, químics i biològics, però també 
vivim en la tecnosfera: pobles i ciutats, fàbriques, xarxes 
de transports i comunicacions, cultius, fonts d'energia, 
etc. Ortega y Gasset diu que l'home és una mena de 
centaure ontològic, no tant el fruit d'una adaptació a un 
medi natural sinó_ més aviat producte de l'adaptació 



coHaboració 

del medi natural a ell Aquest ésser, a l'ensems natural i 
extranatural, que és l'home, ha adaptat a les seves 
necessitats el medi natural, el subtil i delicat espai que 
ens ha estat donat per a viure-hi, i ha desenvolupat una 
capacitat d 'intervenció tan enorme, tan gran que, per 
moments, sembla que se'ns escapa de les mans. Vladimir 
Vemadsky s'hi refereix com a ''una força geològica 
planetàn'a'; una força capaç d'alterar l'estructura genètica 
dels éssers vius o els cicles biològics i químics del 
planeta. Per tant, els problemes, a hores d 'ara, no 
provenen d'una manca d'intervenció de l'home, sinó 
d'un excés d'intervenció. 

J.Porrit diu que "la creença que ens trobam "a part 
de" la resta de la creació és una de les característiques 
intrínseques de l'ordre mundial dominant, una filosofia 
antropocèntrica, centrada en l'home. Els ecologistes 
sostenen que aquesta creença, en darrera instància 
destructiva, ha d'esser arrabassada i substituïda per una 
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filosofia biocèntrica, centrada en la vida". 
Adoptar aquesta actitud suposa "una important 

cura d'humilitat i compassió en la manera d'entendre el 
nostre lloc a la terra", com assenyala R.Eckersley. Aquesta 
humilitat, el fet de repensar quin lloc ens correspon, ens 
menaria, indefectiblemen~ a reconsiderar també els 
límits de la tecnosfera, la qual no reeixirà d'esquena a la 
bjosfera en què volem implantar-la. 

En continuarem parlant, en el ben entès, insistesc, 
que aquesta secció no pretén oferir solucions als 
problemes que ens afecten a tots, sinó proposar temes 
de reflexió i de debat 

Jorge Riechmann, $obrenatwa/eza vartitidoen !aemçk!aCiísis 
ecolósica ')loba/ 

Andrew Dobson, Pensamienfooollftco verde 
Luís Racionera, Del paro alocio 

L'accident mortal, de trànsit,ocorregut el mes de setembre a la 
carretera de saMesquida,fa lavictima 130 de les nostres carreteres. Una 
xifra elevada que, sense valorar els motius concrets, e!>garr~fa. 

Els cotxes, les ca1Teteres, s'han convertit en un autèntic malson per 
a tots els qui surten de casa amb l'intenció de traslladar-se a un altre lloc. 

I aque~1es x~fres desorbitades, de morts (ferits, es produeixen quan 
abunden campanyes de conscienciació, hi ha més 1 igilància, es mi llm·en 
les carreteres i s'incrementa la seguretat dels vehicles. 

Aguna cosa tindrà a veure amb elfet que tenim el percentatge de 
cotxes per habitant més elevat d'Europa (900 per mil, dm ant els 400 de 
la resta d'Espanya). Quasi un cotxe per cap ! 

Només em queda donar el condol als familiars i amics. Nom 'agrada 
recordar queja són molts els veiiuits de Capdepera que han deixat la vida 
a les carreteres dels nostres voltants. 
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El futur model de turtsme al nostre muntcipi 
Z Jor;u:uÚv rur~u:a- Cakr ~ Cap~era; 

Cap Vermell, indirectament, participà de la primera jornada 
turística organitzada per 1 'Associació Hotelera i de serveis Cales de 
Capdepera, el dia 27 d'agost, amb la finalitat de reflexionar sobre el 
model turístic que hi ha al nostre municipi, i el que és més important, 
debatre cap a on ha de caminar. Aquesta iniciativa, afegida a la reunió de 
I' associació amb regidors de diferents partits polítics, no fa sinó pensar 
que ens trobam davant un nou plan~ ament del món turístic. Es comença 
a parlar de control de qualitat, de mesures per evitar la massíficació, de 
model turístic .. . Potser ara s 'ha arribat a prendre consciència que el 
creixement no és il·limítat? Que quantitat no és sinònim de riquesa? 

Per la seva importància, al cap i a la fi tots en vivim directa o 
indirectament d'aquesta indústria, consideram necessari comentar la 
intervenció dels convidats, fent especial esment en la intervenció del 
batle de Capdepera, Joan Pascual. 

'" 

A la presentació d'Ignasi Esteve, president de l'associació, 
s'incidí en la conveniència de crear un foro obert on hi tenguin cabuda 
altres sectors i de prendre consciència, per part de l'hoteler, de la 
necessitat de trobar solucions davant el fenomen del turisme jove, en 
continu creixement als darrers tres anys. 

El primer a parlar fou el senyor Antoni Munar, gerent de la 
Federació Hotelera de Mallorca, sobre "El paper dels tours operadors 
i hotelers al nou model de turisme". La seva intervenció partí de l'anàlisi 
del model actual, a les diferents zones de Capdepera, destacant el seu 
entorn, la diversitat de l'oferta hotelera, l'activitat cultural, l'oferta 
esportiva ... Després passa a indicar alguns factors que poden dur cap 
a una nova posició dins el mercat. Aquests són la gestió medioambiental, 
higiene i sanitat. Els hotelers tenen al seuabastminirnitzarels residus, 
renous, autocontrol sanitari, la higiene i seguretat. D'altra banda, els 
tours operadors tenen al davantuns clients de cada vegada més exigents, 
més informats i amb més experiència, interessats per 1 'autòcton, més 
participatius, que han incorporat les vacances com una necessitat bàsica. 
Conclogué manifestant que amb el compromís de l'administració i dels 
agents socials i econòmics, éspossibleunreposicionament en el mercant. 

Miquel Alenyar, cap d'estudis de "Sa Nostra", parlà de 
"repercussions econòmiques i socials dels diferents models turístics". 
Centrà la seva intervenció en termes de rendibilitat econòmica i social 
delturismealesilles.Féuunpocd'històriadesdelsanys60,caracteritzats 

peruna demanda estereotipada i estable, fins avu:i en dia, en què impera 
la visió de permanent evolució de la demanda. Lan,'lldibilitats 'ha avaluat 
sempre des del caire econòmic (compte de resultats) , manca però fitxar 
la social. El turisme és un fenomen complex i requereix I' estudi de 
diverses variables, no simplement la xifra de visitants, de pernocta ci o ns 
o despeses, hi ha altres aspectes, com el grau de satisfacció, prou 
importants. Actualment no hi dades completes niidees clares, pern o 
saber, ni sabem els ingressos. Per exemple, a partir de l'enquesta de 
despesa turística del98, se calcula que se supera el bilió de pessetes, 
mentre la xifra oficial parla de 800.000 milions, és a dir, es perden quasi 
200.000 milions. La rendibilitat ha crescut per motius aliens (creixement 
de la renda centre-europea, conflictes a zones competidores ... ) i 
l' incrcmcntde 1' ofertahote1era. Així podem dir que, econòmicament, el 
model actual ens ha donatresultatperò precisa d'ajusts de millora de 
qua1ita t i prestacions. A Mallorca tenim un turisme madur on no hi cap 
1 'individualisme. 

La següent xerrada va anaracàrrecdeJoanPascual, batlede 
Capdepera, que parlà d' "El paper de l'Administració local dins un 
municipi turistic", que més endavant reproduïm. 

Per últim, després d'un curt debat, parlà Celestí Al omar, 
Conseller de Turisme del Govern de les lllesBa1ears. El conseller indicà 
que la seva intenció era crearplataforrnes de coordinació i participació 
dels agents afectats. La seva política turistica es basaria enla transfOrmació 
del 'lbatur, dedicant -se a la promoció i la investigació i desenvolupament 
estadístic, amb un consell rector privat. A nivell interior es crearia una 
comissió delegada de conselleries per coordinar 1' actuació de les que 
poden afectar al sector turístic. 

La seva tasca s'orientarà a l'eliminació de lleis que frenen 
l' activitatturística, l'única que cal efectuar és la limitació del creixement 
urbanístic. L'administració ha de funcionaren defensa del consumidor, 
ha de crear infrastructures que permetin que 1' oferta s'ampliï i millori. 
L'administració crearà condicions pera què l'hoteler sigui qui creí serveis 
i productes, comrecuperació d' espüsnaturals, creació d'espais esportius, 
rectificar carreteres, xarxa de sanejament, esponjament de zones 
turístiques, aigua i residus, etc. S'aplicaran les lleis existents deforma 
rigorosa, com la de modernització deia planta hotelera. 

Respecte a la taxa, només digué que s 'havia obèrtundebat, del 
qual encara no es coneixien els resultats. Hi ha unes finalitats: millorar 
els espais naturals i reformar les zones turístiques. D'on sortiran els 
recursos?Sinoéspossiblepermancad'ajudadel'Estat,s'haurà decercar 
a un altre lloc. Amb un excel-lentdinar ofert per Bancaixa, enhorabona 
als cuiners! s'acabà la jornada .. 

Conclusions? Al nostre parer, hi ha voluntat, al manco de la 
junta de l'associació, deplantejar-seelreptedel futurturistic, que a priori 
no estam tan malament, que cal posar fre al creixement urbanístic, que 
és una tasca dificil, especialment pel que fa a la presa de consciència del 
món hoteler,ja que és una qüestió que afecta a tots i precisa d'una 
resposta col·lectiva. 
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"Paper de l'Administració Local 
dins un m unicipi turístic" 

L'Ajuntament és 1' Administració Pública que està més 
prop dels ciutadans. Per tant, ha de ser l'Administració que ha de 
resoldre els problemes quotidians, ja siguin particulars o 
col·lectius, que tenen els habitants del seu municipi. I, al mateix 
temps ha de ser la cadena de transmissió del es inquietuds o els 
problemes que s'originin al municipi i que siguin competència 
d'altres administracions públiques. 

Els ajuntaments actuals difereixen molt dels que I' any 
1979 començaren a funcionar en democràcia. Han passat de ser 
una administració de pur tràmit documental a ser els gestors de 
lavi da públicamunicipal. L' AjunJ.ament de Capdeperaha passat 
d 'un pressupost anual de 50 milions de pcsseles a l any 79 als 
quasi 1.500 milions de l'any 99. Aquest és només un exemple del 
canvi de gestió econòmica que els ajuntaments hemhagut de fer. 
Però també s'ha treballat en l'ordenament jurídic municipal 
apro ant nous plantejaments urbanístics ordenances d'ordre 
de públic, de tinença d 'animals, d'ocupació de fia pública, etc. Per 
adaptar-se a la vida actual i que el ciutadà exigeix. ¡ 

També han promogut moltes d'obres públiques per 
adaptar-se a les necessitats actuals: Abastiment i depuració 
d'aigua, enllumenats públics, embelliment de carrers i passeigs, 
zones enjardinades, locals culturals, espais esportius, escoles, 
escaletes infantils, locals per a la gent major; centres de salut 
pública, i així unllarg etcètera. 

En 20 anys hem avançat molt si comparam les dades. 
Però, en els municipis turístics aquesta avanç sempre ha anat per 
darrera de les necessitats que han sorgit amb el creixement 
urbanístics i de 
població-tan ràpid
que hem suportat. 
L'administració lo
cal mai no ha dispost 
de recursos 
econòmics 
suficients per a pro
gramar les inversions necessàries per seguir 1' evolució d 'aquest 
creixement. Els municipis turístics hem de cobrir molts més de 
serveis que qualsevol municipi que tengui una població estable. 
Ni I 'Estat ni el govern de la Comunitat Autònoma fan distinció 
entre municipis turístics i els que no ho són, rebem dels F o ns de 
Cooperació Municipal pel nombre d ' habitants de dret i no de fet. 
A Capdepera significa multiplicar la quantitat d'habitants de dret 
per cinc. 

El creixement de Capdepera, que ha passat d'una 
població de 3.500 habitants als anys 60, passant pels 700 de 
principis dels 90, per tenir-ne, actualment quasi 9.000. Això 
significa que en 25 anys s'ban hagut de construir dues escoles 
d'EGB de 16 unitats cada una i un institut d 'ESO, així i tot, hi ha 
molts de nins que fan l'ensenyament obligatori fora del nostre 
municipi, això només per posar un exemple. 

Amb aquesta introducció vull centrar la problemàtica 
municipal durant aquests anys, sense voler justificar els polítics 
que hem tingut responsabilitat de govern a 1' Ajuntament. Crec 
que sempre s 'ha intentat optimitzar al màxim els recursos que 
s'han tingut. Alguns ajuntaments han aconseguit pal·liar 
l'escassesa de recursos propis amb l'endeutament, per així poder 
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Intervenció de Joan Pascual, batle de Capdepera 

I Jor~ t'urhrt.Ca/ C~ de-- Capdeperel/ 

seguir l 'evolució del creixement, però molts, actualment, passen 
per vertaders problemes econòmics. El canvi en el funcionament 
dels ajuntaments ha estat extraordinari en aquests darrers 20 
anys i, en aquests moments, intenten estar en línia amb la 
d~manda veïnal i social que hi ha, però s'hauràde produir un nou 
canvi i adaptar -se a les noves demandes que s'exigeixen de cara 
a l'entrada del nou segle. 

Centrant -nos en el tema que avui ens ocupa, he d'afirmar 
que el paper del' Administració local dins d'unmunicipi turístic 
és fonamental en tots els aspectes. H de vetllar perquè la indústria 
turística, motor de 1 'economia local, segueixi aportant 1 'equilibri 
econòmic i de llocs de feina en el municipi, i amb els diferents 
sectors empresarials implicats cercar solucions per millorar la 
qualitat del turisme que ens visita. 

De començament dir que 1' ajuntament ha de liderar la 
promoció interna millorant els serveis, preocupant-se de la neteja 
mbana, la recollida de fems, arreglantles zones verdes, embellint 
molt més l'entorn rnbà, oferint alternatives al turisme de platja
amb una oferta cultural i de gaudi de les àrees naturals de què 
disposam-, oferint més instal·lacions esportives de tot tipus, 
combatent la contaminació acústica en general, amb més presència 
policial, etc. Si aconseguim que el turista que ens visita es trobi 
a gust entre nosaltres, repetirà les seves vacances en el nostre 
municipi. El Patronat Municipal de Turisme és l'entitat que 
coordina la promoció, edita fulletons de promoció, esportius, 
culturals, senderisme, etc. Fins ara ha acomplit amb les 
expectatives per ales quals va ser creat. 

Al mateix temps donar suport a les campanyes de 
promol:ió exterior, ja sigui a fires del ram o mitjançant 
esdeveniments esportius, culturals, etc. que puguin servir de 
promoció de la nostra zona. 

L'Ajuntament fins avui ha cobert aquests serveis en la 
mesura de les seves possibilitats intentant donar el millor servei 
amb relació al pressupost municipal. 

El deteriorament dels serveis de neteja viària, recollida 
defems. Lamancadevigilànciapolicial, s'hafetpatent dels dues 
darreres temporades estivals, principalment pel gran creixement 
de població que hem tingut i per l'increment de turistes joves que 
ens visiten, sobretot els mesos de juliol i agost. El baix poder 
adquisitiu que tenen fa que comprin més als supermercats que als 
establiments d ' hosteleria i restauració i els consumeixen al carrer, 
embrutant els espais públics mostrant un efecte de desgavell 
general ja que el seu comportament -segurament per ser joves
no és el més exemplar, fent malbé la imatge de la zona, fins i tot 
del municipi. 

Actualment, l'Ajuntament de Ca]Xiepera gasta uns 150 
milions de pessetes en la recollida, eliminació i neteja viària, més 
o menys un 10% del pressupost municipal. En aquests moments 
es prepara un nou plec de bases de contractació per cobrir i 
millorar aquests serveis amb la qual cosa podrem augmentar-ne 
la qualitat. Però hem de pensar que aquest augment de la qualitat 
del servei més l 'augment que sofrirem per l'eliminació dels fems 
(que els propers anys augmentarà al voltant del80%) farà que la 
taxa que repercutirà sobre el contribuent arribi a doblar-se. 

En referència a la dotació policial que necessitam, segons 
un estudi recent realitzat pel departament de Seguretat Ciutadana, 
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hauríem de passar d'una plantilla de 25 a 47 policies. Això 
significaria de passar d'una despesa de personal de policia de 100 
a 1 70 milions de pessetes. De fet ja s 'ha modificat la plantilla per 
dotar -la de més policies de cara a I' hivern Ara per ara, la Policia 
Local és I' únic cos de seguretat que tenim, ja que els quarters de 
la Guàrdia Civil- que sempre havia hagut al municipi- s 'han 
concentrat al municipi d 'Artà, realitzant la inspecció i vigilància 
a quatre municipis: Artà, Son Servera, Dant Llorenç i Capdepera. 

També s' ha de pensar que cada vegada que es crea un 
nou servei -administratiu, cultural, esportiu, social, etc.- s 'ha de 
dotar de personal, la qual cosa fa que augmentin les despeses. 

Però, no podem obviar la necessitat de seguir invertint 
en el municipi. Encara ens falta dotar de serveis bàsics moltes 
zones mbanes, crear xarxes de recollida d 'aigües pluvials, millorar 
i embellir zones urbanes creades, ampliant les voravies per dotar 
de més espais per als vianants -la qual cosa implica resoldre el 
problema dels aparcaments -, dotar de més instal-lacions 
esportives i culturals, instal·lacions socials, així com dotar 
1' administració dels mitjans suficients, ja sigui personal o 
instal·lacions modemes i funcionals . 

Del pressupost ordinari de 1' any en curs, tan sols 150 
milions s'adrecen a inversions -aproximadament el 10% del 
pressupost-, més o menys la mateixa quantitat que ens costa 
actualment la recollida i I' eliminació de fems i la neteja viària. Això 
pot significar que si la despesa corrent augmenta per poder 
conservar les obres que s 'han realitzat aquests darrers anys, i per 
poder incrementar la qualitat dels serveis que es presten, -sense 
oblidar l'aportació, cada vegada més necessària, a l'àrea de 
benestar social-, la quantitat que 1 'Ajuntament aporta al capítol 
d'inversions pot veure' s disminuïda dràsticament, fins i tot pot 
arribar el cas de no poder destinar quantitat alguna al dit capítol. 

Comes pot veure, per emprendre larealitzac.:ió de lols ds 
projectes necessaris i molls d'ells urgents per adaptar el nostre 
municipi a les demandes actuals dels habitants, associacions de 
veïnats o empresarials, se necessita augmentar el pressupost 
municipal i poder disposar de més capital per a inversions, sense 
oblidar que per millorar els serveis també haurem d'augmentar les 
partides del pressupost. 

Els problemes socials que comporta la indústria turísti
ca i el creixement i el creixement desmesurat que hem tingut ens 
han dut a importar una gran quantitat de mà d'obra estrangera, 
actualment vénen treballadors de tota Europa i en la indústria 
constructora la quantitat d ' immigrants africans que han vingut 
-i continuen venint per mor de la gran quantitat d'obres que es 
fan, ja sigui per iniciativa privada o pública-, fa que els problemes 
socials i de convivència siguin cada dia més difícils de resoldre. 
Tampoc no hem d' oblidar la gran quantitat d'estrangers que 
s ' instal·len al' illa i al nostre municipi, llogant o comparant locals 
comercials per instal·lar els seus negocis, amb la intenció de 
quedar-se a viure aquí, creant diferències socials i de mentalitat 
que fan que la convivència d'un poble es vegi deteriorada. En 
aquest moments la demand(). que hi ha de mà d'obra supera 
l'oferta, però això pot ser una tendència que canviarà i que faci 
que els nostres fills hagin de competir amb treballadors estmgers 
per aconseguir una feina digna. 

Els problemes socials no són bon companys de viatge 
per a cap indústria i menys per a la turística ja que la gent que ens 
visita vol passar unes vacances tranquil·les. 

Necessitam preparar la nostra joventut amb una bona 
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educació bàsica i oferir la possibilitat d'aprendre un ofici, a tots 
els qui hi estiguin interessats, sobretot als qui no segueixen 
estudis superiors, fins i tot començar des de 1' institut d 'ESO. Per 
això la creació d 'una escola d 'oficis d'hosteleria, on es puguin 
aprendre i perfeccionar llengües estrangeres, formar 
recepcionistes, cambrers, cuiners, jardiners, serveis tècnics, etc. 
ha de ser l'objectiu de tots els sectors implicats. 

L 'Ajuntament ha d'impulsar laposadaenmarxa d'aquest 
projecte i ha de cercar el suport de les Indústries superiors i també 
de 1 'Associació Hotelera i altres associacions empresarials 
inscrites en el sector del turisme. 

Aquest joves preparats i amb un ofici entrarien a formar 
part d'aquest món laboral capacitat que les empreses turístiques 
necessiten. Al mateix temps podrien competir amb la mà d 'obra 
que ve de fora, evitant, en part, els problemes que ocasiona no 
tenir m1a feina estable. 

Això enspotdonaruna idea dels canvis que s 'aproximen 
i que els ajmltaments han d'assumir. Hem de fer un nou canvi de 
gestió introduint nous valors i nous compromisos per resoldre 
els problemes socials que s'incrementen i que poden fer malbé 
a la bona imatge turística del municipi. Els beneficis que aporta 
la indústria turística no han de produir desigualtats socials 
importants, i la renda per càpita més elevada de 1 'Estat espanyol 
s'hadereflectirenlamillorqualitatdevidaquetotsvolemtenir. 

Els ajuntaments necessiten estar dotats de més 
pressupost per poder desenrotllar la seva activitat, que cada dia 
és major. La demanda per part dels habitants dels municipis de 
dret i de fet necessita resposta. La imatge que es tenia d 'un 
ajuntament fa 20 anys ha canviat radicalment, avui tots pensam 
que I' administració local, per ser la més propera, ha de resoldre 
tots els problemes que se li plantegin. 

Els ajm1taments han de prendre la iniciativa i passar a 
liderar qualsevol projecte que pugui beneficiar els interessos del 
municipi. No hem dedeixartansols a la iniciativa privada marcar 
la pauta econòmica i social del nostre poble. 

Actualment la preocupació generalitzada està en el 
creixement desmesurat que sofrim i tot el que es relaciona amb el 
medi ambient. L' AjuntamentdeCapdeperarecentmenthaaprovat 
adaptar-se al decret de densitat de població, la qual cosa significa 
que hem posat sostre de població al nostre municipi . Al mateix 
temps s 'ha aprovat una modificació del planejament urbanístic 
per prohibir les construccions d 'habitatges en àrees naturals, per 
preservar -les com a patrimoni medioambiental del municipi. 

També s 'ha de treballar en el tema de la recollida selec
tiva de fems per al posterior reciclatge. Així com la reutilització 
de les aigües depurades, en la qual cosa el municipi de Capdepera 
o' és un avançat, ja que en 1' actualitat s'està acabant una obra de 
depuració terciària per a aprofitar les aigües per a reg, ja sigui el 
camp de GolfRoca Viva o els horts propers a la zona 

Notadi!laredacció. 

Joan Pascual Amorós 
Bati e de Capdepera 

Per manca d'espai numca l 'aparf!lt de les conclussions, en el qual es 
resumeixenelsargumentsabansexpossaJs 
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EL LITORAL DE 
CAPDEPERA (I) 

Dedicat a Geomarin per la seva encomiable tasca a favor del medi mart. 

El marc físic del nostre entorn, el paisatge 
gabellí, és el resultat d'un llarg procés, increïble
ment lent, imperceptible als nostre ulls; però tot en 
aquesta terra ha evolucionat imparablement, en 
successives transformacions esdevingudes <¡jurant 
uns dos-cents milions d'anys, una xifra rodona i 
orientativa de l'antiguitat del nostre sòl. 

El litoral forma part del nostre patrimoni 
natural més preuat però contràriament al paisatge 
interior, profundament transformat i humanitzat, 
tendim a considerar-lo com a inanimat i immutable. 
Històricament, la costa era vista com un pedregar 
i la mar un medi perillós però imperturbable, una 
visió que no es correspon amb la realitat i que hem 
de canviar, sobretot si volem tenir cura de recursos 
naturals tan valuosos com: les platges, la vegeta
ció litoral o aquesta mar blava. Els autors de la 
gran enciclopèdia Biosfera ens recomanen "pen
sar en el iitoral des d'un punt de vista funcional, 
com a sistema, per tal de poder comprende'n el 
paisatge, els canvis, la història i projectar-ne el 
futur. (1) 

Els grans agents transformadors del litoral 
han estat les activitats geològiques, els processos 
físics i químics modeladors del medi i els éssers 
vius. El substrat geològic de l'illa va emergir del 
fons del mar, enlairant-se fins a formar les valls i 
les muntanyes en un procés que durà milions 
d'anys; de seguida aquest medi físic sofrí l'embat 
de l'erosió del vent, de l'aigua d'escorrentia i del 
mar, les glaciacions, la descomposició de les 
roques per a formar les terres; després, amb l'a
parició dels organismes vius els canvis s'accelera
ren transformant les capes més superficials. 

La nostra contrada és geològicament poc 
coneguda, però sabem que presenta una estructu
ra molt envitricollada i de difícil estudi. Com deia 
en Guillem Colom, "la geologia de l'est de Mallorca 
encara ofereix un ample camp de treball, amb sor
preses i novetats"(2). 

Abans d'entrar en l'exposició del tema vull 
dir que, per la meva condició de profà en la matè
ria, em resulta agosarat engegar una exposició 
geològica del nostre litoral. 

Les serres de Llevant, segons en Francesc 
Sàbat, estan constituïdes per un sistema d'enca
valcaments amb plecs associats que afecten 
roques del Juràssic (amb una antiguitat aproxima
da de 219 milions d'anys), Cretaci, Eocè, i Miocè 
inferior (25 milions anys). Durant tot aquest temps 
les estructures contractives que formen les nostres 
muntanyes han estat actives (3). Posteriorment al 
Miocè inferior el nostre subsòl no ha sofert canvis 
estructurals sinó transformacions en la part super-



Medi ambient 17 

Mapa de l'Institut Geogràfic Nacional , on s'observa la similitud entre el fons maride sa Mesquida i el de la badia d'Alcúdia. 

ficial; el dibuix de Guillem Colom il.lustra la situació 
de Mallorca al finalitzar el Miocè inferior (4). 

A la zona litoral de Capdepera pertanyen el 
Juràssic: les muntanyes del Cap Vermell i el puig 
Negre, la punta del Fondal i d'en Rabassó, es 
Gulló i es Telègraf; més moderns són els materials 
del Cretaci qúe estan encaixats entre les masses 
calisses del Juràssic i són més tous i blanquino
sos, ~pareixen a les zones deprimides, per exem
ple a la vessant nord de la platja de la Font de sa 
Cala i Sa Mesquida. Els sediments del Miocè són 
observables a la vorera de mar a zones com es 
Carregador i Sa Pedruscada. 

El paisatge litoral del municipi, comparat 
amb el de la resta de l'illa, es caracteritza per la 
varietat, circumstància que té una fàcil explicació 
geològica. La gran massa calissa dolomítica ( 
pedra de la qual s'extreu la grava) que forma les 
nostres muntanyes s'originà al mateix temps que 
la Serra de Tramuntana. Aquest material és difícil-

ment erosionable però a la nostra contrada forma 
un relleu molt menys espectacular; tot i amb això 
a la zona litoral forma penya-segats remarcables 
com el Cap Vermell i el cap de Capdepera. La 
botànica confirma altres similituds entre les dues 
serres mallorquines; a la zona de Farrutx hi ha 
localitzada una associació vegetal formada pel 
Ranunculus weyleri i un grup de falgueres i molses 
pròpies de clima fred, dita comunitat també es 
troba a la zona central de la Serra de Tramuntana 
i sens dubte és un reducte vegetal del temps de 
les glaciacions (5). 

A la part occidental de la Serra de Llevant, 
entre Felanitx i Santanyí, els materials calissos 
són més fluixos i ofereixen menor resistència a l'e
rosió, per això les muntanyes són més baixes i 
rodonenques. En aquests municipis la costa 
també és calissa (Miocè superior, 8 milions d'anys) 
però de material més blanquinós i fluix que forma 
una ampla plataforma contínua i uniforme que 
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s'estén des de la badia de Palma, Cap Blanc, fins 
a Cala Rajada (6). Aquesta plataforma costanera 
està molt erosionada per la mar i per l'aigua d'es
correntia que ha gratat el sòl fins a encaixar les 
torrenteres dins la plataforma i ha format nombro
ses cales arracerades. La costa de Canyamel 
comparteix algunes de les característiques d'a
quest litoral del sud de l'illa. 

El tercer tipus de costa és la que forma les 
extenses i amples platges situades a les badies de 
Palma, Campos i Alcúdia-Pollença; a cadascuna hi 
aboca una extensa xarxa hidrogàfica que ha fet 
avançar la línia de costa amb els materials que s'hi 
han dipositat; els t~rrenys són molt planers, tant 
els emergits corn els submergits, això fa que en els 
extensos fons marins situats entre els 2 i 30 
metres, és a dir, fins allà on arriba la llum ;·solar, 
s'hagin format importants alguers on es crien les 
petxines i foraminífers que amb el temps s'esde
vindran grans d'arena i formaran les més impor
tants zones dunars de l'illa: es Trenc, Sa Canova, 
S'Arenal, Ca'n Picafort i, per supòsat, Sa 
Mesquida. 

A l'inici del Quaternari (1 '8 milions d'anys) 
la forma del litoral mallorquí era molt semblant a 
l'actual. Els climes quaternaris produïren varia
cions de nivell marí a escala mundial. Durant els 
períodes glacials, i com a conseqüència de la gran 
quantitat d'aigua retinguda en forma de glaç 
damunt le.s masses continentals, es produïren 
regressions marines de notable magnitud. Així, per 
exemple, en les glaciacions darreres del Aiss i del 
Würm, el nivell de la mar va baixar fins a uns cent 
metres per davall de l'actual; aleshores, l'àrea 
balear oferia un aspecte curiós ja que l'arxipèlag 
era integrat únicament per dues grans illes: les 
Balears Orientals (Mallorca, Menorca i Cabrera) i 
les Pitiüses. Contrariament, durant els períodes 
interglacials, i com a conseqüència del desglaç a 
favor d'un clima temperat o més càlid que l'actual, 
es produïa un efecte contrari, una transgressió 
marina (7). 

Tot el marès del litoral correspon al 
Quaternari. Aquestes acumulacions d'arena es 
produïen durant les regressions marines, quan la 
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mar a causa de les glaciacions es buidava i baixa
va el nivell; aleshores una gran quantitat de mate
rial de gra fi s'eixugava i era mobilitzat pel vent for
mant les dunes. 

Un dels jaciments del Pleistocè Superior 
(aprox. 150.000 anys) amb més fòssils localitzats 
en la costa oriental de Mallorca era la maressera 
de Son Jaumell, situada just darrera la pineda de 
l'Agulla, al costat de la carretera asfaltada que va 
als aparcaments i fa uns anys fou omplida d'es
combraries. El jaciment proporcionà tres espècies 
marines pròpies de climes càlids: Acar plicata, 
Cardita senegalensis i Mitra fusca (8). A les èpo
ques de clima càlid el gel es liquava i pujava el 
nivell de la mar; en el període esmentat la línia de 
costa estava a una cota superior al de la maresse
ra ja que les espècies descrites són marines, és a 
dir, s'acumularen en el fons de la mar, formaven un 
dipòsit marí; la referència senegalensis ens indica 
que és una espècie pròpia del Senegal, país de 
l'Africa Central, i zona d'aigües calentes; entraven 
per l'estret de Gibraltar. 

Dues conxes de 
Mitra fusca recolli
des a la maressera de 
Cala Agulla. A 
tamany natural feria 
2 cm de llargària. 

Altres jaciments marins importants del Pleistocè 
Superior són el de la platja de Canyamel, el de les 
coves d'Artà i el de Cala Rajada (9), és a dir, la pla
taforma meressera situada entre la mar i el pas
seig marítim que uneix Son Moll i el port. 

Les dunes del Pleistocè Superior poques 
vegades superen els 7 o 8 metres de potència, una 
característica que comparteixen quasi totes les 
nostres maresseres. 

Abans de la gtaCiació del Aiss (uns 200.000 
anys) es produí una gran regressió marina que en 
aquells indrets de plataformes marines d'escassa 
profunditat i gran extensió, per exemple Sa 
Mesquida, se formaren per l'acció del vent unes 
dunes de gran potència, entorn als vint metres, és 
el cas de la maressera de Na Blanca. Està situada 
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ment alterades pels agents 
atmosfèrics. Moltes vegades 
separen formacions dunars de 
disti_nta edat, com és el cas de la 
"terra rossa"de Na Blanca, i solen 
contenir copinyes fossils de 
mol.luscs terrestres (1 O). 

Durant el Quaternari hi ha 
hagut cinc glaciacions; a cadas
cun dels períodes interglacials la 
línia de costa a variat moltíssim a 
causa de les regressions i trans
gressions marines. Actualment, a 
causa de l'efecte hivernacle i 
l'augment de temperatures, la 
mar ha iniciat una altra transgres
sió marina. La història continua, 
lentament i imparable. 

Josep Terrassa 

Fotografia de na Blanca, on s'observen les diferentes capes dc marès comentades a l'article. 

a la vessant nord del puig de s'Al iga, a 1 '2 Km 
lluny de la mar i a 72 metres d'altura, és de gra fi, 
blanc i en alguns indrets pulverulent; les capes d'a
rena blanquinosa estan cobertes per un estrat de 
"terra rossa", aquest sòl vermellós caracterític dels 
indrets baixos i planers, d'uns pocs decímetres de 
gruix; seguidament hi ha una altra capa de marès 
cimentat de color groguenc i d'un gruix superior al 
metre; finalment apareix la capa d'arena solta, de 
formació moderna, holocena, dels darrers 10.000 
anys. 

La "terra rossa", segons Joan Cuerda, és 
un sòl que es formà especialment sobre les forma
cions dunars, perquè, essent calcàries, són facil-
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He arrabassat la fulla del calendari de l'Ajuntament; 
del mes de setembre, i m'he trobat amb una altra de les 
fotografies nostàlgiques i evocadores amb què ens obse
quia mes rere mes. La d'octubre ens ofereix una imatge dc 
la banda. de música de devers 1954 i d'ella em són familiars 
quasi totes les cares que hi veig A pesar del temps que 
separa aquella fotografia del meu pas per la banda, ja a la 
dècada dels vuitanta un grapat d'aqueUs homes i joves de 
l'any 54 encara hi eren quan jo en vaig fer part: Miquel 
Alzina "Cuní" M:iquel Terrassa "Mosson". Jaume Blanes 
"Matalasser", Sebastià Ferrer "Maleter", i com no, Bartomeu 
Massanet "Carbó". Amb tots ells vaig compartir uns anys 
inoblidables en molts d'aspectes i d'aleshores ençà ens 
uneix un lligam d'amistat que esper que no es trenqui mai. 

A més dels esmentats, vaig conèixer molts de jovenets, 
al· lots gairebé, que encetavan el seu carrú pel món de la 
músicà.D'aquelles carreres incipients, com passa en tota 
activitat, unes s'ban estroncat per manca de vocació altres 
s'han continuat desenvolupant en el si de la mateixa banda, 
i un tercer grup han madurat la seva capacitat en altres 
grups. Triomfar com a músic no és senzill i menys encara 
en el camp de la música "sèria" i ja em perdonareu 
l'adjectiu. El triomf, en aquest camp sempre és una barreja 
de la capacitat innata que hom pugui posseir de la vocació 
de l'esforç i del trebalL Per això quan algun d'aquells al·lots 
i al· Jotes que vaig conèixer durant el ~eu pas per la banda 
aconsegueix exceHit i destacar hi reconec anys de lluita i 
de dedicació . I no puc estar de sentir un grandissirn orgull 

una irreprimible satisfacció, com si pel fet d'haver compartit 
amb ells hores d'assaigs i d'actuacions, jo hi tengués alguna 
cosa a veure. 

El fet és que el passat dissabte dia 2, el Canal 3 3 de 
la Televisió de Catalunya, ens oferí un concert de la JONC 
(Jove Orquestra Nacional de Catalunya). I en aquesta 
magnífica formació, ocupant el seu lloc, un lloc, hi vaig 
poder veure i escoltar na Cati Terrassa. Tot i que la se a 
adscripció a la JONC es remunta a temps enrere no havia 
tengut ocasió de veure-la actuar. Ara, quan ho he pogut fi r, 
no sabria ex.'Plicar les sensacions que vaig experimentar 
durant el concert, especialment cada vegada que les càmeres 
enfocaven la magnífica instrumentista gabellina. En ella hi 
veia el compendi de totes aquelles virtuts de què parlava: 
vocació, esforç, capacitat ... i hi veia, d'alguna manera una 
prolongació de la nostra banda, un rebroll de la música del 
nostre poble empeltat a Barcelona. 

Els pares de na Cati, en Miquel Terrassa "Mosson", 
sempre tan fidel a la nostr~ banda i na Francisca Garau 
"Maia" poden estar-ne ben satisfets, de tot plegat. La seva 
filla comença a consolidar una carrera de molts d'anys i 
aquella nina que vaig conèixer doruint les primeres i 
dubitatives passes pel món de la música avui ja és una dona 
jove integrada en una orquestra de gran prestifi i les seves 
passes han esdevingut segures i fermes . Esper que mai no 
perdi el pas . 

De tot cor, enhorabona, Cati. 

J.F. 


